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Civil közösségek 
délutánja
Kömlőd két civil szervezete is a közelmúltban 
tartotta összejövetelét a kultúrházban, ahol 
jelen volt Kiss Ferenc polgármester mellett a 
képviselő-testület több tagja is.
Elsőként a Kömlődért Egyesület értékelte az 
elmúlt évet és határozta meg ez évi feladatait. 
Mint arról Fojtek Mihály levezető elnök, a falu 
mindentudó Misi bácsija beszámolt, egy éve, 
születésének 250. évfordulója alkalmából em-
lékeztek meg Kömlőd neves szülöttjéről, 
Pálóczi Horváth Ádámról, aki 1760. május 11-
én látta itt meg a napvilágot, idén pedig újabb 
helyi kötődésű híresség, Perczel Mór születésé-
nek bicentenáriumára szerveznek ünnepséget. 
A híres honvédtábornok kétszáz éve születe-
tett Bonyhádon. A szabadságharc előtt és 
alatt Kömlődön élt, és vette feleségül a helyi 
Sárközy család egyik leányát, Juliannát.
A továbbiakban a falunapi felkészülésről, il-
letve a hagyományos Bakancsos-túra feleleve-
nítéséről szólt az előadó. Utóbbi olyan, általa 
vezetett, helytörténeti ismereteket felelevenítő 
séta, mely során a falu lakói, elsősorban fia-
taljai hallhatnak lakóhelyük különleges hely-
színeiről, épületeiről, szokásairól. Fojtek Mi-
hály ezúttal is megragadta az alkalmat, hogy 
egy rövid előadás erejéig megismertesse hall-
gatóit a falu geológiai jellegzetességeivel. 
Ezt követően a Kömlődért Baráti Társaság 
ülésére került sor, melyen Madari Ferenc elnök 
szólt többek között arról a tervről, hogy 
mintegy 300 facsemetét ültetnek a község 
több pontján, valamint beszámolt arról a tö-
rekvésről, hogy felvegyék a kapcsolatot a ha-
sonló nevet viselő településekkel. Ennek első 
lépéseként már voltak Dunakömlődön, a köz-
eljövőben pedig a Heves-megyei, kétezer lako-
sú Kömlő-t keresik fel.

Elkeseredésükben fordultak a Határ utca 
lakói a kömlődi képviselő-testülethez, 
hogy végre megoldást találjanak a terü-
let áldatlan állapotának megszüntetésére. 
Mint levelükben fogalmaznak: „Tudo-
másunkra jutott, hogy bizonyos szemé-
lyeknek megint sikerült megakadályoz-
niuk az előrelépést a Határ utca 
katasztrofális helyzetének megoldásá-
ban. Az ügy megértéséhez tudni kell, 
hogy mintegy 15 éve alakították ki ezen 
a területen az első telkeket. Megtörtént a 
közművesítés, de az út nem készült el, 
így a tavalyi és idei csapadékos időjárás 
következtében szinte lehetetlen járművel 
behajtani az utcába: Ide már lassan sem-

milyen szolgáltató nem jön be, de mentő, 
se futárszolgálat. Az utcában több kis-
gyerekes család van, a gyerekekkel nem 
lehet sétálni, nem lehet egy babakocsit 
végigtolni – áll a tizennégy ingatlantu-
lajdonos aláírásával támogatott bead-
ványban.
Az ez ügyben tartott közmeghallgatást 
követően a képviselő-testület végül arról 
döntött, hogy a beruházáshoz szükséges 
25 millió forintot 15 éves futamidőre ve-
szi fel az önkormányzat, s jelenleg folya-
matban van a három út, a Határ, a Jókai 
és a Vörösmarty felújításának közbeszer-
zési eljárása.

Petícióval fordultak az önkormányzathoz 
a Határ utca lakói

Vandálok
Százezer forint a 
nyomravezetőnek

Előzetes becslések szerint 
több mint félmillió fo-
rintnyi kárt okoztak 
azok a vandálok, akik a 
község főútja mellett 
több műtárgyát is meg-
rongáltak. Betörték az 
egyik élelmiszerbolt kira-
katát, a posta világító tá-
jékoztatóját, kidöntöttek 
több buszmegálló táblát 
és egy útjelzőt is. A leg-
nagyobb kárt azonban a 
doni emlékmű ledöntésé-
vel és a környék feldúlá-
sával okozták. 
Kiss Ferenc polgármester 
és Madari Ferenc az esetet 
követő napon korareggel 
járta végig a területet, 
hogy felmérjék a káro-

kat. Kiss Ferenc elmondta 
azt is, hogy az ismeretlen 
elkövetők kilétének felde-
rítése érdekében 100 ezer 
forint nyomravezetői dí-
jat ajánl fel az önkor-
mányzat.
A rongálás után öt nap-
pal már szakemberek se-
rénykedtek a faluban, akik 
pótolták a buszmegálló-
táblákat, a Hősök Parkjá-
ban pedig Kárpáti Sándor 

helyi vállalkozó gépi se-
gítségével újra felállítot-
ták a közel egytonnás már-
vány emlékművet. Hárskuti 
Attila - aki 2003-ban kez-
deményezte és finanszí-
rozta az emlékhely kiala-
kítását, a Kömlődi Hagyo- 
mányápolók és Értékte- 
remtők Társasága tagja- 
ként irányította a helyre- 
állítást, de segítettek a  
támogatók is.

Ovizsaruk az 
óvodában
Igencsak meglepődtek a kömlődi apróságok 
március 17-én délelőtt, amikor a kopogta-
tást követően két „igazi” rendőr lépett a 
csoportszobába, majd illően minden gyer-
mekkel kezet fogtak és bemutatkoztak.
Senkár János főtörzsőrmester, helyi körzeti 
megbízott és Kleiber Krisztina törzsőrmes-
ter az Ovizsaru program keretében kereste 
fel az intézményt, aminek célja megismer-

tetni a bűn- és balesetmegelőzés legalapve-
tőbb tudnivalóival az óvodáskorúakat. A 
bemutatkozást követte a rendőri munka 
rövid ismertetése, majd hasznos tanácsok 
hangzottak el arról, hogyan kell viselkedni 
az idegenekkel szemben, hogyan kell közle-
kedni, mikor és kitől kérhető segítség. Az 
óvatosságra és körültekintésre külön is fel-
hívták a szakemberek a figyelmet, akik az 
apróságok legnagyobb örömére bemutat-
ták a program két figuráját, Rendőr Robit 
és Rosszcsont Ricsit.
Mint arról Senkár Béláné intézményvezető 

tájékoztatott, a gyerekek felkészítése a láto-
gatással nem ért véget, hiszen a rendőrség-
től kapott segédanyagok felhasználásával 
az óvodapedagógusok folytatják a mun-
kát, a bűn- és balesetmegelőzés pedig szer-
vesen beépül nevelési programjukba.

A település eseményeiről készült fotó-
sorozatok folyamatosan kerülnek fel-
töltésre a www.komlod.hu weboldalra, 
melynek galériájából azok szabadon le-
tölthetők!

Adója 1%-val támogassa a település 
polgárőreit!

adószám: 18611739-1-11
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Komoly készülődés előzte meg 
az óvoda március 15-i ün-
nepségét. A hét elején az egyik 
apuka, Molnár Szabolcs "igazi" 
katonaként látogatott az in-
tézménybe. Ő a tatai katona-
zenekarban dobol. Mesélt a 
mai katonai életről, a katonai 
zenészek egyenruhájáról és 
persze a hangszerekről, a dob-
pergés jelentéseiről. Valódi 
dobszóra meneteltek az apró-
ságok, és aki szerette volna ki 
is próbálhatta a hangszert.
A továbbiakban mindkét cso-
port külön készült a neveze-
tes napra. Nemzeti színű ko-
kárdát, zászlót festettek, a 
Napsugár csoportosok várat 
készítettek, a vár köré huszá-
rokat színeztek, lovakat díszí-
tettek fel nemzeti színű nye-
reggel, ágyút barkácsoltak, s 
mindeközben katonás, huszá-
ros verseket, mondókákat, éne-
keket tanultak. Ezalatt a Csi-
cseri csoportban dobok készül-
tek az ünnepséghez. 
Pénteken aztán elérkezett a 
nagy nap, mindenki ünneplő 
ruhában, kokárdával érkezett 
az óvodába, ahol elsőként 
meghallgatták a Himnuszt, a 
gondozók elmesélték a gyere-
keknek miért is nevezetes ez 
az alkalom. Ezt követte a Nem-
zeti dal, majd mindkét cso-
port elszavalta az általa ta-
nult verseket, elénekelték a 
katonadalokat, végül útjuk a 
Hősök Parkjába vezetett, ahol 
elhelyezték az általuk készí-
tett zászlókat, kokárdákat.

Zászlós bevonulással vette 
kezdetét Kömlőd lakosainak 
és vendégeinek közös megem-
lékezése nemzeti ünnepünk 

alkalmából. Az eseményen 
Kiss Ferenc polgármester meg-
hívásának eleget téve ott volt 
Bódis Jánosné, Kocs település-
vezetője, Beke Ferenc, a kocsi 
ÁMK Vincze Imre Általános Is-
kola igazgatója, s a két telepü-
lés képviselő-testületének több 
tagja is.
A művelődési házban immár 
második alkalommal léptek 
színpadra a Kocs-Kömlőd in-
tézményfenntartó mikrotár-
sulás diákjai, hogy a Himnusz 
eléneklését követően verseik-
kel, dalaikkal idézzék fel az 
1848-49-es szabadságharc és 
forradalom eseményeit. 
Ezt követően a több mint fél-
száz résztvevő Hősök Parkjá-
ba vonult, ahol Kiss Ferenc 
ünnepi beszédében kiemelte: 
A 163 évvel ezelőtt kitört pesti 
forradalom, majd az azt kö-
vető szabadságharc Magyar-
ország újkori történelmének 
meghatározó eseménye, a nem-
zeti identitás egyik alapköve. 
Az akkor meghozott áprilisi 

törvények alapján hazánk 
független lett, s megindulha-
tott a polgári fejlődés, felzár-
kózásunk a fejlett nyugathoz.
Bár végül a szabadságharc el-
bukott, emléke kitörölhetetlen 
nyomokat hagyott a nemzet 
lelkében, és a méltó megemlé-
kezéssel nemcsak fejet haj-
tunk az egykori hősök emlé-
ke előtt, hanem felnézünk rá-
juk, hiszen az ő kitartásuk és 
összefogásuk példa kell, hogy 
legyen számunkra a jelen 
problémái és nehézségei le-
küzdésében – mondta Kömlőd 
első embere.
Az ünnepség zárásaként az 
1848/49-es szabadságharc tisz-
teletére állított Kopjafánál Kiss 
Ferenc polgármester, Schvarcz-
né Stieber Rita jegyző, a kocsi 
önkormányzat képviseletében 
Bódis Jánosné polgármester 
és Beke Ferenc ÁMK igazgató, 
valamint a falu civil szerveze-
teinek képviselői helyezték el 
koszorúikat.

Tisztelt 
Olvasó!

Kömlőd képviselő-testülete a 
közelmúltban új közéleti ha-
vilap indításáról döntött, mely-
nek címe Kömlődi Hírhozó. La-
punk elsődleges célja a hiteles 
tájékoztatás, ami azt jelenti, hogy 
a lakosságot leginkább fog-
lalkoztató kérdésekkel, problé-
mákkal foglalkozzon, illetve a 
legfontosabb eseményekről hírt 
adjon.
Meggyőződésem, hogy egy te-
lepülés igazi ereje: a közösségi 
összetartás. Az Önkormányzat 
ennek érdekében szeretné, ha 
Kömlőd eseményeiről a lehető 
legkiegyensúlyozottabb, legtel-
jeskörűbb, értékek mellett futó 
tájékoztatást kapna minden pol-
gár.
Az olvasókat arra kérem, hogy 
érdeklődésükkel, véleményük-
kel tegyenek hitet a közösségi 
összetartás e fontos fóruma 
mellett. A lap szerkesztőit pedig 
arra, hogy hitelesen közvetítsék 
azt a sokszínűséget, amely ed-
dig is jellemzője volt községünk 
közéletének.
Üdvözlettel: 
            Kiss Ferenc polgármester

Kitartásuk és összefogásuk 
példa számunkra
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Hosszas vita után fogadták el 
Kömlőd ez évi költségvetését, 
mely 117 millió forintos bevé-
tellel és 127 milliós kiadással 
számol a 2011-ben.

A képviselő-testület Területfej-
lesztési, Gazdasági és Ügyrendi 
Bizottságának elnöke, Hastó Zol- 
tán soronként ismertette azo-
kat a változásokat, melyeket a 
grémium szerdai ülésén fogad-
tak el, s melyek a költségek lefa-
ragását célozták, ugyanakkor 
több új elem is felmerült az ülé-
sen, melyeket beépítettek a bü-
dzsébe. Így alakult ki az a tíz-
milliós működési hiány, amit 
hitelfelvétellel javasolt pótolni 
az előterjesztő, Kiss Ferenc pol-
gármester.
Mint elhangzott, közel 48 mil-
liót tesznek ki a működési be-
vételek és kilencet a támogatá-
sok. Huszonötmillió forint hitel 
felvételét tervezik az évek óta 
húzódó Határ úti útépítésre, hi-
szen ezen a területen 15 éve ala-
kították ki az első telkeket, s 
bár megtörtént a közművesítés, 
de az út nem készült el, így a 
tavalyi és idei csapadékos időjá-
rás következtében szinte lehe-
tetlen járművel behajtani az ut-

cába. Ugyanakkor rossz hír az 
ott lakóknak, hogy a testület 
döntése értelmében (mivel to-
vábbi utak rendbetétele is szere-
pel a tervek között) közbeszer-
zési eljárást írnak ki ez ügyben, 
s ez késlelteti a beruházást.
A kiadási oldalon 38 milliós 
összeg szerepel a község igazga-
tási tevékenységének során és 
közel 40 milliót költenek a köz-
ség üzemeltetésére. Az óvoda és 
iskola működtetése mintegy 26 
millióba kerül a kömlődieknek.
A vita során elhangzott, hogy 
erősen kihegyezett a költségve-
tés, s még olyan javaslat is volt, 
hogy napolják el a döntést, de 
Schwarczné Stieber Rita jegyző 

arra figyelmeztette a képviselő-
ket, hogy a késlekedés kihat a 
hitelfelvétel és a beruházások 
megkezdésére is, így mégis a 
szavazás mellett döntöttek. En-
nek eredményeként négy igen 
és három tartózkodás mellett 
megszületett a költségvetési 
rendelet. 
Ezt követően kért szót Bogáth 
István képviselő, aki előre meg-
fogalmazott, eddig csak az Al-
kotmánybíróság gyakorlatából 
ismert, un. kisebbségi véleményt 
olvasott fel. Ebben többek kö-
zött így fogalmazott: A költ-
ségvetés megvalósítása nem a 
reális, csupán a de jó lenne kate-
góriába sorolható. A bevételi 

oldal pedig csak a reménybeli, 
és esetleges bevételek sokaságát 
tartalmazza, melyek realizáló-
dása csupán a feltételezés mezs-
gyéjén mozog. A „ha” és „eset-
leg” kategóriákat talán ki kellene 
hagyni a koncepcióból. 
Ilyen bizonytalanság mellett 
mekkora az a költség, amellyel 
számolnunk kell? – tette fel a 
kérdést a képviselő, aki így zár-
ta gondolatait: Le kell szögezni, 
hogy a költségvetés a vágyak és 
elképzelések tekintetében nem 
rossz. Sőt, tovább is lehetne fo-
kozni, hiszen településünkre 
igencsak ráférne a fejlődés és 
fejlesztés. A költségvetésnek azon- 
ban nem csupán a vágyak meg-
fogalmazását kell tükrözni, ha-
nem a konkrét elképzelésekhez 
hozzárendelt, meglévő, vagy 
bizonyosan megszerezhető for-
rásokkal kell, és csak lehet szá-
molni.
Az elhangzottakra Hastó Zol-
tán, a Területfejlesztési, Gazda-
sági és Ügyrendi Bizottságának 
elnöke így reagált: Ha nem lé-
pünk előre, akkor miért va-
gyunk itt? Valamit kell tennünk 
azért, hogy előrébb jussunk.

Működési hitellel pótolják a hiányt

Új feladatokra 
készülnek a 
kömlődi barátok
Szöllősi Miklós, Bokod polgármestere 
és Rajnai Gábor, Oroszlány immár 
nyugdíjas városvezetője is elfogadta a 
szíves invitálást, s részt vett a Köm- 
lődért Baráti Társaság évadnyitó köz-
gyűlésén, melyen Kiss Ferenc, a község 
első embere köszöntötte a megjelente-

ket. 
A civil közösség – mint arról Madari 
Ferenc elnök beszámolt – tartalmas 
évet tudhat maga mögött. Tavaly kö-
zel félezer órát dolgoztak a falu érde-
kében, de a barátok munkájának kö-
szönhetően újult meg az óvoda ját- 
szótere és készült el Kömlőd régi gé- 
meskútjának másolata, ami igazi lát- 
ványossága a településnek. 
Az idén is hasonlóan gazdag program 
vár az önkéntesekre, kezdve a Falunap 
szervezésétől a különböző közösségi 
eseményekig.

Nem érmeket, tapasztalatokat gyűjtöttek a borászok
Isten megteremtette a világot. A Nap és a Föld nászából született a szőlő. A szőlőből az ember megalkotta a bort, hogy közelebb érez-
ze magát a Teremtőhöz – egy nagytekintélyű villányi gazdától idézett az első kömlődi bormustrán Hárskuti Attila, s a jelenlévők 
egyértelmű bólintása jelezte, mily igaz a gondolat. 
Az ősszel alakult Kömlődi Hagyományápolók és Értékteremtők Társasága szándékosan nem versenyezni, hanem mustrára hívta a 
borosgazdákat, hiszen – mint később Horváth Mihály tatai hegybíró alá is támasztotta – azon találkozók, ahol nem az érmek, hanem 
tapasztalatok gyűjtése a cél, sokkal hatékonyabbak, sokkal több útravalóul szolgálnak, mint a borversenyek.
A szervezők invitálását 14 gazda fogadta el, érkeztek Tatáról, s Bokodról is, összesen 34 palackkal, bennük többfajta borral, de több-
nyire fehérrel.
A gazdák végül összességében elégedettek lehetnek, hiszen a mustra végére kiderült, hogy bár nagyon rossznak vélték a tavalyi esz-
tendőt, a minősített borok aránya elérte a 30 százalékot. De legfontosabb eredményként a személyre is szabott, hasznos tanácsokat 
könyvelhették el a jelenlévők az első kömlődi bormustrán. 
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Bogáth István képviselő az iskola felső tago-
zatának újraindítására tett javaslatot a 
közmeghallgatáson. Mint az közismert, a 
gyermeklétszám csökkenése miatt a felső-
sök jelenleg Kocsra járnak. A református 
egyház átvenné az intézmény üzemelteté-
sét, amit széleskörű egyeztetés előzne meg 
a település lakóival, hiszen így megszűnne 
a világilag semleges oktatás Kömlődön. 
Az átvétel feltételeit Szemeti Ferenc képviselő 
ismertette: 1. Az önkormányzat az épületet 
közoktatási céllal, teljes felszereléssel, hatá-
rozatlan időre átadja az egyháznak. 2. Az 
önkormányzat az ingatlan esedékes felújí-
tását, illetve a szükséges korszerűsítést sa-
ját költségvetésében biztosítja. 3. Az önkor-
mányzat az átvétel évében az intézmény 
likviditását kamatmentes kölcsönből bizto-
sítja. 4. Az átadó önkormányzat az állami 
normatíva csökkenése, illetve inflációs ér-
tékcsökkenése esetén keletkező hiányt éven-
te költségvetéséből biztosítja. 5. Amennyi-
ben a működtetést az átvevő egyházi jogi 
személy nem tudja biztosítani, az önkor-
mányzat a működtetést visszaveszi. 6. A 
felsorolt feltételeket a képviselő-testület ha-
tározatban és az átadás-átvételi megállapo-
dásban is, írásban rögzíti.
2011.03.04.

Több mint harmincan fogadták el a Bogáth 
István, Hárskuti Attila, s Szemeti Ferenc fó-
rumára szóló invitálását a kömlődi műve-
lődési házba. A három képviselő tavaly őszi 
megválasztásakor kinyilvánította, hogy fél-
évente tájékoztatót kívánnak adni az eltelt 
időszak munkájáról, eredményeiről.
A hétfő esti program végül egyetlen témát 
ölelt fel, hiszen fontos aktualitását adta, 
hogy a község szeretné, ha a jelenleg Kocsra 
ingázó felső tagozatos diákjai ismét hely-
ben folytatnák tanulmányaikat. Bogáth 
István bevezetőjében felidézte, hogy a vá-
lasztási kampányban mindenki ígéretet tett 
ennek megvalósítására, Hárskuti Attila pe-
dig arra a pár esztendeje kelt levelére emlé-
keztetett, amiben feltette a kérdést: mi lesz 
veled Kömlőd? Ahol nincs iskola, ott egy 
idő után nem lesz közművelődés, megszű-
nik a posta, s a folyamat addig tart, míg a 
kocsma is bezár – ismételte meg vélemé-
nyét, Bogáth István pedig azt szögezte le, 
hogy rossz döntést hoztak, amikor a diá-
kok Kocsra történő utaztatását választot-
ták. A képviselő azt is hozzátette: ő két esz-
tendeje nemmel voksolt, mára pedig 
kiderült, hogy a falu költségvetésében csu-
pán 3,4 milliós megtakarítást eredménye-
zett a felsősök utaztatása, ami véleménye 
szerint elgondolkodtató. 
Mint elhangzott, tavaly decemberben a 
hétfős testület döntött: kezdeményezzenek 
tájékozódó tárgyalásokat az általános isko-
la fenntartása kapcsán a Pápai Református 
Kollégium és Gimnáziummal, melynek egy 

tagintézménye a szomszédos faluban, 
Dadon is működik. Az egyházi fenntartás 
egy rendkívül fontos előnye ugyanis, hogy 
nem kötött a létszámi kvóta, akár két gyer-
mekkel is lehet évfolyamot működtetni, a 
fenntartó pedig jogosult az egyházi kiegé-
szítő normatívára.
A dadi iskolát, az ott folyó oktatási, nevelé-
si tevékenységet, közösségi programokat, 
elért eredményeket Bakiné Takács Irén tagin-
tézmény-vezető mutatta be, Rokosz Zsig-
mond önkormányzati képviselő, az iskola-
tanács elnöke pedig azt a folyamatot 
ismertette, amely a döntés meghozataláig 
vezetett. Dadon is erőn felül vállalt a hely-
hatóság az iskola megtartása érdekében, 
mígnem megkezdődtek a tárgyalások a re-
formátus egyházközséggel. A szülők bölcs 
gondolat mentén döntöttek – mondta 
Rokosz Zsigmond annak kapcsán, hogy öt 
éve az érintettek 98%-a támogatta a refor-
mátus egyházi fenntartást Dadon.
Két egyházról van szó. Ez a kérdés, válasz-
szatok! – fogalmazott igen röviden Szemeti 
Ferenc, s egy jelenlévő későbbi kérdésére bő-
vebben is kifejtette: ő nem látogatott meg 
senkit az eltelt időszakban a református 
egyház mellett „lobbizva”, mások viszont 
megtették ugyanezt a Hit Gyülekezete kap-
csán. A képviselő ugyanakkor azt is hang-
súlyozta: a mögöttük álló napok történései 
nem témája a fórumnak, így arra nem kí-
vánnak kitérni.
A szülők és érdeklődők a továbbiakban 
több hozzászólást, kérdést, megfontolt, a 
falu érdekeit szem előtt tartó döntésre intő 
gondolatot is megfogalmaztak, Kovács Ist-
vánné pedig Petőfi Sándor sorát így aktuali-
zálta: bárki is szerzi vissza az iskolát, 
Kömlődé a haszon.
2011.03.22.

Belecsöppentem egy vallásháborúba, pedig 
itt a gyerekekről van szó! – ez a mondat a 
kömlődi művelődési házban hangzott el, 
ahol a község önkormányzatának meghí-
vására mintegy félszázan érkeztek a szülői 
fórumra, melyet a képviselő-testület hatá-
rozata alapján Kiss Ferenc polgármester 
hívta össze, vendégként köszöntve Beke Fe-
rencet, a kocsi ÁMK igazgatóját, valamint 
Szekeres György lelkészt és Horváth András 
oktatási főigazgatót a Hit Gyülekezete kép-
viseletében. Mint a polgármester elmondta, 
a Hit Gyülekezete is vállalná az általános 
iskola fenntartását, s most azért vannak 
itt, hogy az érintettek a református egyház 
mellett egy másik alternatívát is megis-
merjenek. A polgármester – nem melléke-
sen – a bevezetőjében hitvány embernek 
nevezte azt az ismeretlen személyt, aki vé-
leményével nem mer elé állni. Merthogy 
Kiss Ferenc alig parkolt le a művelődési ház 
előtt autójával, amikor távollétében máris 
egy tojás csattant a gépjármű egyik kere-

kén…
A Hit Gyülekezete tájékoztatója során Hor-
váth András bemutatta az egyház közok-
tatási intézményi hálózatát, s az iskolák-
ban folyó oktatási-nevelési tevékenységet 
kompetenciamérési, továbbtanulási ered-
ményekkel érzékeltette. A szakmai, tantervi 
elképzelések ismertetése során az is elhang-
zott, hogy elsőtől nyolcadikig külön évfo-
lyamon szeretnének oktatni, s hogy bár az 
órarendben szerepel a bibliaismeret, az nem 
lesz kötelező tantárgy. Szekeres György lel-
kész úgy vélekedett, hogy 50-100 gyer-
mekkel nőhetne meg a létszám a kömlődi 
iskolában, melynek működtetési költségei-
hez az önkormányzatnak nem kellene hoz-
zájárulni, s a szülőkre is csak a megszokott 
terhek, mint az étkeztetés, tankönyvvásár-
lás hárulnának. A vendégek azt is leszögez-
ték: mindezt csak akkor vállalják, ha a he-
lyiek is akarják, s nem céljuk a hittérítés. 
Kettészakadt a falu, pedig a testületnek 
egyfelé kellene húznia – summázott egy 
hölgy, aki visszakanyarodva az eredeti té-
mához, egyetlen kérdést fogalmazott meg: 
ki garantálja a biztos jövőt, mert a gyere-
kek törésként élték meg a 2 évvel ezelőtti 
döntést, s nem hiányzik újabb.
Egy másik hozzászóló úgy vélte, hogy a 
szülők számára lényegtelen, melyik egyház 
a fenntartó, viszont jó részük nem kér a 
kötelező hitoktatásból és áhítatból. Ha így 
lesz, ők elviszik a gyerekeiket. A kötelező-
séggel sokat lehet veszíteni, míg a másik 
fenntartású iskola esetében lehet, hogy a 
reformátusok íratják Dadra a csemetéiket – 
mondta Sternhardt Mihály. 
A kutyát nem érdekli, ki, milyen vallású! 
Az iskola a lényeg, s a gyerekem, akinek 
olyan oktatást szeretnék, hogy megállja a 
helyét az életben! – szólt Pálinkás Ferenc fia-
tal édesapa, aki a fórum első legnagyobb 
tapsát kapta. A másodikat Madari Piroska a 
már idézett „Belecsöppentem egy valláshá-
borúba, pedig itt a gyerekekről van szó! – 
hozzászólásával. A jelenleg Kocson tanító 
kömlődi pedagógus így fogalmazott: a 
gyerekeket tessenek nézni! Nekik most sta-
bil helyük van, a kömlődiek együtt játsza-
nak, tanulnak, készülnek a közös progra-
mokra a kocsiakkal. Kérem, alulról 
építkezzenek majd, s ne hozzanak hirtelen 
döntést! – kérte a hölgy, Szekeres György 
pedig arról biztosította, hogy nekik most 
sem volt, s a jövőben sem lesz céljuk egy 
vallásháborúban való részvétel.
A kettészakadt testület tagjai – úgy tűnt – 
egyetlen dologban egyetértenek: nem kí-
vánnak „szembemenni” a kömlődiek aka-
ratával. Már csak az a kérdés, milyen 
göröngyökkel, „jó szándékkal” van kikö-
vezve a helyiek véleményének megszületé-
séig vezető út…      
2011.03.26.

 „Vallásháború” Kömlődön?
                                                                          Az iskola sztori eseményei hétről hétre


